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The new headquarters of the Federal Intelligence Service located in downtown Berlin—
the largest building project in the Federal Republic of Germany since 1945—on a ten-
hectare piece of property. Based on the master plan by Jan Kleihues, a concept was
implemented for the overall site and the functionally very complex main building that was
to do justice both to the location as well as the requirements of the federal law
enforcement agency. In its differentiated execution of a self-confident architectural
language, it represents a prominent building block that lends the site its constitutive
identity. This monograph provides exclusive insights into a building that is otherwise
closed to the public. It shows how the challenging multilayered construction project was
solved both internally and externally and affords a look at unexpected details. Selected
text contributions throw light on its history and the competition as well as the design and
its realization.

Im Zentrum Berlins liegt die neue Zentrale des Bundesnachrichtendienstes – das größte
Bauprojekt der BRD nach 1945 – auf einer Liegenschaft, die allein 10 Hektar groß ist.
Basierend auf dem Masterplan von Jan Kleihues wurde für die Gesamtliegenschaft und
das funktional sehr komplexe Hauptgebäude ein Konzept umgesetzt, das sowohl der
städtebaulichen Lage als auch dem Anspruch des Dienstes gerecht werden sollte. In
seiner differenzierten Ausführung einer selbstbewussten Architektursprache bildet es
einen markanten Baustein, der dem Ort seine wesentliche Identität verleiht. Diese
Werkmonografie erlaubt exklusive Einblicke in ein für die Öffentlichkeit verschlossenes
Gebäude. Sie zeigt, wie die herausfordernd vielschichtige Bauaufgabe im Inneren wie
Äußeren gelöst wurde und gewährt den Blick auf ungeahnte Details. Anhand
ausgewählter Textbeiträge werden neben Geschichte und Wettbewerb auch Entwurf und
Ausführung beleuchtet.
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